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Summary

        
Two cases of meningioma developing after radiation therapy of pituitary adenoma were found among 180 verified adenomas irradiated pre- or post-operatively and followed up for at least five years.


        
Only a few instances of association of meningioma and pituitary adenoma were found in the literature. In patients who did not receive X-ray treatment both tumours were simultaneously verified at operation and/or autopsy, whereas in those who were irradiated a definite time interval, ranging from 11 to 18 years, was present between surgical and/or radiotherapeutic treatment for pituitary adenoma and verification of meningioma. A possible role of radiation in the genesis of these meningiomas is postulated.


      
        
Zusammenfassung

        
2 Fälle von Meningeomen, die sich nach der Röntgenbestrahlung von Hypophysenadenomen entwickelten, wurden unter 180 verifizierten prä- oder postoperativ bestrahlten Adenomen mit einer Mindestbeobachtungszeit von 5 Jahren gefunden.


        
Es gibt nur wenige Hinweise in der Literatur über das gleichzeitige Auftreten von Meningeomen und Hypophysenadenomen. Bei nichtbestrahlten Patienten wurden beide Geschwülste gleichzeitig bei der Operation und/oder der Autopsie festgestellt, während in den Fällen, in denen eine Bestrahlung erfolgte, ein deutliches Zeitintervall von 11 bis 18 Jahren zwischen Operation und/oder Radiotherapie wegen eines Hypophysenadenoms und dem Nachweis des Meningeoms festzustellen war. Eine mögliche Rolle der Bestrahlung für die Entstehung dieser Meningeome wird angenommen.
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